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El president Montilla afirma que la Fira de Frankfurt ha de 
servir també per incentivar la lectura a casa nostra i 
assegura “els èxits no seran només literaris, sinó que 
incidiran positivament en la imatge del país”  
 

• Atribueix la polèmica sobre la llengua “a la dreta que utilitza qualsevol excusa 
per anar en contra de Catalunya” 

 
• Recorda que “si no hi hagués literatura en català, Catalunya no hauria estat 

convidada” a la Fira 
 

• Condemna l’atemptat d’Eta i afirma que “els terroristes no volen entendre que 
a través de la violència no es poden aconseguir objectius polítics” 

 
• Afirma que assistirà als actes del 12 d’octubre a Madrid i que la seva 

presència serà fruit “de la normalitat institucional, no d’una situació 
excepcional” 

 
• Assegura que el Govern farà tot el que calgui per al retorn dels anomenats 

papers de Salamanca i fa una crida a diferenciar oportunitat política 
d’oportunisme  

 
• Considera que la crema de fotografies dels Reis no s’hauria de perseguir amb 

el codi penal  
 
 
El president de la Generalitat, José Montilla, ha manifestat aquest matí des de 
Frankfurt, el seu desig que la presència de Catalunya en la Fira del Llibre serveixi 
també per incentivar la lectura a casa nostra. “Igual que ha tingut efectes positius 
de traducció d’autors catalans a altres llengües, (la presència catalana a la fira) 
situa el llibre al centre de la informació i de l’agenda política, i ha de servir per 
incentivar la lectura davant l’avenç del món audiovisual”. 
 
El president ha fet aquestes declaracions en un esmorzar amb periodistes i en 
entrevistes a Catalunya Ràdio i TV3, després que el conseller de Cultura, Joan 
Manuel Tresserras, anunciés un pla per al foment de la lectura, en el marc de la Fira. 
El cap del Govern català, ha recordat que des de fa temps la Generalitat i els 



             
        

ajuntaments estan fent molts esforços per tenir “més biblioteques públiques i 
biblioteques dignes a les escoles” i ha afegit que “Frankfurt és l’excusa per 
donar un altre pas endavant”. 
 
El president ha vaticinat que “els èxits de Frankfurt no seran només literaris sinó 
que incidiran positivament en la imatge del país”, perquè “és una magnífica 
oportunitat per explicar el que som com a país” -ha dit. 
 
El cap de l’Executiu ha volgut acotar una vegada més la polèmica sobre la presència 
de llengua castellana a la Fira i ha dit que “és una polèmica artificial”. El president 
ha recordat que “són polèmiques que no les han generades els escriptors ni les 
editorials, sinó que s’han generat des del món de la política” i que “tenen a 
veure amb percepcions generades per una dreta que utilitza qualsevol excusa 
per crear polèmica i anar contra Catalunya”. “Intenten generar crispació entorn 
de la llengua quan aquesta crispació no existeix”-ha reblat- i ha afegit també que 
“la dreta és molt conscient que l’anticatalisme li ha donat rèdits i ho continuarà 
utilitzant”. 
 
El president considera que el tema lingüístic s’ha de tractar amb molta més 
ponderació. Ha recordat que a Frankfurt “no s’ha exclòs ningú” i s’ha mostrat 
convençut que “si no hi hagués literatura en català, Catalunya no hauria estat 
convidada”. També ha estat contundent afirmant que “el català no és el problema 
del castellà, si us plau”, ja que la llengua espanyola té una gran fortalesa i està en 
plena expansió.  
 
El president, que en el seu discurs d’ahir va lloar el paper dels escriptors valencians 
al llarg de la història, ha lamentat que la Generalitat Valenciana no estigui present a 
la fira, com sí ho estan institucions d’altres territoris de parla catalana. 
“Políticament, les coses segueixen igual”, ha afirmat referint-se a l’actitud del 
Govern valencià respecte la llengua. 
 
El president ha aprofitat les seves intervencions públiques del matí per condemnar 
l’atemptat d’ETA d’ahir. “Els terroristes no volen entendre que a través de la 
violència no es poden aconseguir objectius polítics” -ha manifestat- i ha fet una 
crida a la defensa de les institucions, de l’Estat de Dret i de la vida, “que és el dret 
més important que tenim”.  
 
També ha confirmat que assistirà als actes institucionals de celebració del 12 
d’Octubre a Madrid, tant la desfilada militar com la recepció al Palau Reial, i ha 
assegurat que l’assistència a aquests actes és fruit “de la normalitat institucional, 
no d’una situació excepcional”. El president ha recordat que ell mateix hi ha 



             
        

assistit altres anys, com també hi van assistir els anteriors presidents de la 
Generalitat. 
 
Preguntat sobre les actuacions judicials referents a la crema de fotografies dels Reis, 
el president ha manifestat que la Justícia ha de fer complir les lleis, però també ha 
considerat, a títol personal, que “segurament, respecte a determinats temes, 
algunes lleis estan una mica sobrepassades”.  
 
El cap del Govern català considera que actituds com la crema de banderes, que ha 
condemnat en anteriors ocasions, “segurament no haurien de ser objecte de 
persecució amb el codi penal”, i ha manifestat que “si no fossin perseguibles no 
serien notícia i s’haurien comès menys actes d’aquest tipus, que moltes 
vegades es fan per afany de notorietat, per sortir als mitjans de comunicació”. 
 
Finalment, preguntat sobre els anomenats “papers de Salamanca”, el president ha 
dit que vol “que tothom tingui clar que farem complir la llei i que els papers 
tornaran”, abans que s’acabi aquesta legislatura catalana. “El Govern farà el que 
calgui perquè la llei s’apliqui. Els papers han de tornar i tornaran” -ha dit- i ha 
fet una crida a diferenciar “entre oportunitat política de oportunisme”. 


